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رویدادها

تلاش برای افزایش سالن های 
سینمایی »سیانور«

س��یدمحمود رضوی ب��ا بیان 
اینکه با س��ازمان س��ینمایی 
افزایش تعداد سالن های  برای 
سینمایی »سیانور« نامه نگاری 
کرده ان��د، عن��وان کرد منتظر 
پاس��خ این نامه ها هس��تند. به گ��زارش فارس، 
س��یدمحمود رضوی، تهیه کننده فیلم سینمایی 
»سیانور« درباره وضعیت اکران این فیلم سینمایی 
گفت: تعداد سینماهای ما در تهران و شهرستان 
به نسبت اندک است اما با این وجود خدا را شکر 
تاکنون با اس��تقبال و فروش خوبی مواجه شده 
است. برای مثال ما در تهران ۱۴ و در شهرستان 
۱٣ س��ینما در اختیار داریم اما با حمایت مردم و 
رس��انه ها، وضعیت اکران فیلم بخوبی پیش رفته 
اس��ت. وی افزود: اگر س��ازمان سینمایی از فیلم 
حمای��ت لازم را انجام دهد تا تعداد س��الن های 
س��ینمایی ما افزایش پیدا کن��د، در این صورت 
ف��روش ما هم بالا م��ی رود اما ای��ن امر قطعا به 
همکاری و حمایت سازمان سینمایی بستگی دارد. 

شکایت تهیه کننده 
»خشکسالی و دروغ« از شبکه »جم«

تهیه کنن��ده »خشکس��الی و دروغ« گف��ت: 
ش��کایتی از ش��بکه جم برای پخش بدون اجازه 
تبلیغات فیلم »خشکسالی و دروغ« تنظیم و ارائه 
دادم. به گزارش فارس، روز گذشته با ابلاغ نامه ای 
از روابط عمومی س��ازمان سینمایی تاکید شد از 
تاریخ انتش��ار این خبر )۴ آبان( تیزرهای تبلیغی 
فیلم های س��ینمایی که از شبکه GEM پخش 
شود، شامل برخورد قانونی خواهد شد. تعدادی از 
فیلم هایی سینمایی از جمله »خشکسالی و دروغ« 
و »آس و پاس« به صورت پراکنده از ش��بکه جم 
پخش می شود. غلامرضا موسوی، تهیه کننده فیلم 
س��ینمایی »خشکس��الی و دروغ« درباره پخش 
آگهی چند فیلم سینمایی از جمله »خشکسالی 
و دروغ« از ش��بکه جم گفت: بتازگی مطلع شدم 
شبکه جم برخی فیلم ها از جمله »خشکسالی و 
دروغ« را در برنامه تبلیغات قرار داده و به صورت 
پراکنده آگهی این فیلم را پخش می کند. وی ادامه 
داد: ما هیچ گونه آگهی ای برای پخش از شبکه جم 
به این شبکه س��فارش ندادیم و به محض اینکه 
مطلع ش��دم با بازپ��رس پرونده حجت الاس��لام 
منصوری تماس داش��تم و از ایش��ان راهنمایی 
خواستم و شکایتی از شبکه جم برای پخش بدون 

اجازه تبلیغات فیلم تنظیم کرده و ارائه دادم.

ساخت فیلم »بیست ویک روز بعد« 
توسط حوزه هنری

س��اخت فیل��م »بیس��ت ویک روز بعد« به 
کارگردانی سیدمحمدرضا خردمندان محصول 
سازمان س��ینمایی حوزه هنری هفته گذشته 
در محمدشهر کرج کلید خورد. به گزارش سوره 
سینما، فیلم س��ینمایی »بیست ویک روز بعد« 
که نخستین ساخته سینمایی سیدمحمدرضا 
خردمندان به تهیه کنندگی باشگاه فیلم سوره 
وابسته به سازمان سینمایی حوزه هنری است، 
ملودرامی اجتماعی از قصه زندگی نوجوانی است 
ک��ه در راه تحقق آرزوی ناکام پدرش، با چالش 
بس��یاری روبه رو می ش��ود. تاکنون امیرحسین 
صدیق، مهدی قربانی، س��ینا رازانی و حس��ین 
ش��ریفی جلوی دوربین علیرضا برازنده رفته اند 
و ب��زودی با اتمام تصویربرداری خارجی، کار در 
لوکیش��ن های داخلی فیلم با بازی ساره بیات، 
حمیدرضا آذرنگ و جلال فاطمی آغاز می شود. 
مهدی قربانی، بازیگر نوجوان سینمای کشور در 
این فیلم نقش پسری به نام »مرتضی« را بازی 

می کند که سودای فیلمسازشدن در سر دارد. 

رضا داوودنژاد: 
حالم خوب است و می توانم بازی کنم

رضا داوودن��ژاد، بازیگر س��ینما و تلویزیون 
می گوید از اینکه گفته می شود تلویزیون کمبود 
بودجه دارد تعجب می کند، زیرا به نظر نمی رسد 
 این رس��انه ب��ا چنین مش��کلی روبه رو اس��ت.

به گزارش مهر، رضا داوودنژاد درباره فیلمنامه های 
تلویزیونی و اینکه چقدر بعد از سلامتی خود به 
کار در تلویزی��ون فکر می کن��د، گفت: چند کار 
تلویزیونی خوانده ام اما به توافق نرسیدیم، البته 
شاید تا نوروز درباره کاری به مذاکره برسیم. وی 
ادامه داد: کارگردانان که فهمیده اند حالم خوب 
شده است بیشتر س��راغم را می گیرند و خدا را 
ش��کر من هم حالم خوب است و می توانم بازی 
کنم. وی اظهار ک��رد: زمانی تلویزیون در محرم 
»ش��ب دهم« را پخش می کرد و همه را جذب 
می ک��رد اما من غیر از »ش��ب دهم« دیگر یادم 
نمی آید تلویزیون سریال خوب دیگری متناسب 

این ایام پخش کرده باشد.

 رونمایی از مجموعه مستند 
»رؤیای آمریکایی«

مراس��م رونمایی از بس��ته فرهنگی مجموعه 
چهارش��نبه آمریکای��ی«  »روی��ای   مس��تند 
۱۲ آبان ماه در سالن امیرحسین فردی حوزه هنری 
برگزار می ش��ود. به گزارش س��وره سینما، مراسم 
رونمایی از بسته فرهنگی مجموعه مستند »رویای 
آمریکایی« که شامل ۵ اثر در نقد حکومت و نظام 
آمریکاست، ساعت ۱۶:٣۰ چهارشنبه ۱۲ آبان ماه در 
سالن امیرحسین فردی حوزه هنری برگزار می شود. 
بسته فرهنگی »رویای آمریکایی« با همکاری مرکز 
مستند س��وره و موسس��ه آیات تهیه شده است. 
 این مجموعه شامل مستندهای »چهار سوارکار«،

»فوروارد ۱٣«، »شیرجه«، »نقض« و »جاسوسی« 
است.

»مهر و ماه« 
با حال و هوای شعر عاشورایی

دکت��ر حمیدرض��ا جدیدی، مول��ف کتاب 
»بندبند عش��ق«، میهمان شانزدهمین محفل 
ادب��ی مهر و ماه خواهد بود. به گزارش باش��گاه 
خبرنگاران جوان، شانزدهمین محفل ادبی مهر 
و ماه عصر چهارشنبه ۵ آبان ماه ۱٣9۵ در سالن 
س��وره حوزه هنری اس��تان قم برگزار می شود. 
در ای��ن محفل ادبی علاوه بر س��یدمحمدجواد 
ش��رافت، ش��اعر شناخته شده  ش��عر آیینی که 
مجری کارشناس محفل است، دکتر حمیدرضا 
جدیدی، مولف کتاب »بندبند عشق« به عنوان 
میهمان حضور خواهد داشت.  در کتاب »بندبند 
عشق« با روش تحلیلی- توصیفی و مقایسه ای 
به ماجرای کربلا، ادبیات عاش��ورایی، س��اختار 
ترکیب بندهای عاشورایی و زندگی و آثار شاعران 

این عرصه پرداخته شده  است.

تهیه کننده انیمیشن »فیلشاه«:
برای ساخت فیلم تنها یک نهاد 

حمایت کرد
رئی��س هیات مدی��ره گ��روه 
»هن��ر پوی��ا« و تهیه کنن��ده 
اعلام  »فیلش��اه«  انیمیش��ن 
ک��رد: به رغ��م ادعاهای��ی که 
مط��رح می ش��ود، فارابی تنها 
نهاد حامی »فیلشاه« اس��ت که تاکنون اقدام به 
س��رمایه گذاری ۲۵ درصدی در ای��ن اثر کرده و 
هیچ نهاد داخلی دیگری در تولید این انیمیش��ن 
با گروه »هنر پویا« همکاری یا مشارکت نداشته 
اس��ت. به گزارش ایس��نا، حامد جعف��ری درباره 
دلایل همکاری گ��روه »هنر پویا« با بنیاد فارابی 
افزود: بنیاد سینمایی فارابی در راستای حمایت از 
تولید انیمیشن در کشور و براساس سیاست های 
حمایتی این نهاد از سرمایه گذاری در »فیلشاه« 
اس��تقبال ک��رده و ب��رای مش��ارکت در آن نیز 
 نظیر برخی سرمایه گذاران ش��به دولتی، شرایط

عجیب و غریب و خارج از اس��تانداردی در حوزه 
سینما نداش��ت، لذا ما در نهایت توانستیم برای 
مش��ارکت این نهاد در کارمان به تفاهم برس��یم. 
گفتنی اس��ت این گروه در تلاش اس��ت دومین 
انیمیش��ن س��ینمایی خود را با نام »فیلشاه« به 

سی وپنجمین جشنواره فیلم فجر برساند.
 

تولید مستند »نواب صفوی«
کارگردان مستند »نواب صفوی« گفت: با به 
پایان رسیدن فرآیند تولید این مستند اصلاحات 
نهایی کار در حال انجام ش��دن است. به گزارش 
 تس��نیم، حس��ن یوس��فی، کارگردان مس��تند

»نواب صفوی« از اتمام فرآیند تولید این مستند 
خبر داد و گفت: با پایان مرحله تدوین این مستند، 
در حال اعمال اصلاحات نهایی کار هس��تیم که 
بزودی برای پخش از سیمای جمهوری اسلامی 
آماده می شود. یوسفی مستند »نواب صفوی« را 
یک پرتره از این ش��هید بزرگوار دانست و افزود: 
در این مستند تلاش ش��ده با استفاده از تصاویر 
و فیلم های آرشیوی و همچنین مصاحبه با برخی 
نزدیکان نواب صفوی، ابعاد مختلف شخصیتی وی 
را روش��ن کنیم و همچنین مروری بر اقداماتش 
داش��ته باشیم. این کارگردان مس��تند ادامه داد: 
آقای��ان عب��ده خدایی از همراهان ش��هید نواب، 
اسدالله صفا از نیروهای انتظامات فدائیان اسلام، 
حاج علی طهماس��بی برادر شهید طهماسبی از 
شهدای فداییان اسلام، همسر شهید نواب و... در 
این مستند به ارائه نظرات و دیدگاه های شان درباره 
شهید نواب و فعالیت های مبارزاتی وی پرداخته اند. 
یوسفی هدف خود را از ساخت این مستند نشان 
دادن هدف اصلی ش��هید ن��واب در فعالیت های 
مبارزاتی عنوان کرد و گفت: ش��بهه ای که امروز 
درباره ش��هید نواب مطرح می شود این است که 
وی افرادی را که با آنها مخالفت داشته ترور کرده 
اس��ت در حالی که ش��هید نواب اقدامات خود را 
در راس��تای اهداف بزرگی انجام می داده اس��ت.

اصغر جمشیدی: فیلم ساختن کار ساده ای نیست 
بویژه اگر بخواهید فیلمی تولید کنید که مخاطب را 
هم جذب کند، خوب بفروشد و در حاشیه اش هم 
حرف و حدیث زیاد باشد و همین حاشیه ها باعث 
دیده شدن چندباره فیلم شود، باید زحمت بکشید. 
از طرح اولیه تا قصه، طراحی صحنه، صدا، دوربین، 
کارگردانی و به اندازه تمام اس��امی ای که در تیتراژ  
می آیند باید زحمت کشید. در واقع باید سرتان برای 
سینما درد کند که بخواهید وارد این حوزه شوید. با 
همه تلاش های تان اگر مخاطب را خوب نشناسید 
و فیلمی بس��ازید که مورد استقبال مخاطب قرار 
نگی��رد، متحمل شکس��ت می ش��وید. در صورتی 
ک��ه از جیب هزینه کرده باش��ید و منتظر آورده و 
س��ود بمانید، شکست شما معنی »ورشکستگی« 
ه��م پی��دا می کن��د. در س��ینمایی ک��ه عم��ده 
 سرمایه هایش دولتی است و حتی از عناوینی مانند

»بخ��ش خصوصی« ه��م برای دور ک��ردن اذهان 
از اس��تفاده از »بودجه دولتی« اس��تفاده می شود، 
تقریبا کمتر کس��ی »ورشکس��ته« می شود، چون 
از جیب هزینه نکرده اس��ت که بازگش��ت یا عدم 
بازگشت سرمایه به موجودی شخصی اش آسیبی 
بزند. اخیرا اتفاق تازه تری در س��ینما افتاده است و 
آن گس��یل پول های کلان به سینما آن هم بدون 
حساب و کتاب و توسط »ناشناخته ها« است؛ یک 
مدعی »بخ��ش خصوصی« برای ج��ذب »بودجه 
دولتی« ب��رای »فعالیت های اقتصادی« از حربه ای 
محیرالعقول اس��تفاده می کن��د. »تهیه کننده« و 
»س��رمایه گذار« عناوینی هستند که می توانند به 
اس��م کار فرهنگی بودجه دولتی را گرفته و پس از 
هزینه ک��رد بخش کمی از آن )که باز هم دو، س��ه 
س��ر و گردن از هزینه کرد فیلم های معمولی بالاتر 
اس��ت( بقیه را در خزانه همان »بخش خصوصی« 
ذخی��ره کنند. پول باقیمانده ای که در فیلم هزینه 
نش��ده و در خزانه »همان بخش خصوصی« است 
وارد فعالیت های اقتصادی می ش��ود، اینطور است 
ک��ه بخش خصوصی با پول دول��ت پول روی پول 
می گ��ذارد و بالا می رود اما این »بخش خصوصی« 
ب��ا همه پ��ول روی پول آمدن هایی که بخش��ی از 
آن نتیجه »معافیت های مالیاتی به خاطر فعالیت 
فرهنگی« است، باز هم بی خیال »بودجه دولتی« 
نمی شود. باز پول از بیت المال برمی دارد؛ بخشی از 
آن را در فیلم هزینه می کند و بخش قابل توجه آن 
را در تبلیغات و فعالیت های اقتصادی و همینطور 
پول روی پول می آید. آنقدر که در پروژه های بعدی 
با همان عوامل پروژه پیشین، دستمزدها را چندبرابر 
 می کن��د. »بخ��ش خصوص��ی« با همی��ن ادعای
»بخش خصوصی« به باقی تهیه کنندگان معترض 
به دستمزدهای چند برابر-که البته آنها نیز کمابیش 
دولتی هس��تند- هم می گوید: »بخش خصوصی 
هستم، دلم می خواهد هزینه کنم، به شما هم هیچ 

ربطی ندارد«.

اینها که خواندید، مقدمه ای است بر آنچه این 
روزها در سینما تبدیل به عادت شده است. تقریبا 
بخش مهمی از س��ینما با حضور و سرمایه گذاری 
چهره هایی پیش می رود که فاقد سابقه فرهنگی اند. 
»تهیه کنندگان یک ش��به از کج��ا می آیند؟« این 
جمله ای بود که یکی از تهیه کنندگان در گفت وگو 
با »وطن امروز« درباره ورود سرمایه های غیرشفاف 
به سینما در یکی از ش��ماره های پیشین روزنامه 
مطرح کرد. وی به مورد اخیر تهیه کننده س��ریال 
ش��هرزاد اشاره کرد و گفت: »آدم هایی مثل امامی 
که سرمایه ش��ان را به سینما می آورند آسیب های 
جدی ب��ه این حوزه وارد می کنن��د«. امامی یکی 
از تهیه کنندگان اصلی س��ریال پرمخاطب شبکه 
نمایش خانگی »ش��هرزاد« است؛ مجموعه ای که 
گویا س��ری دوم آن در حال فیلمبرداری اس��ت، 
اگرچه خبرهای��ی از تعطیلی این مجموعه نیز به 
گوش رس��یده است که ترانه علیدوستی در پست 
اخیر اینستاگرامی اش آنها را شایعه خوانده است. 
»شهرزاد« که توانست تهیه کننده اش را به سرعت 
به شهرت برساند، البته نتوانست به پوششی برای 
فعالیت های اقتصادی امامی تبدیل شود و بازداشت 
وی در هفته ه��ای گذش��ته ح��رف و حدیث های 
فراوانی را درباره این مجموعه و سایر فیلم هایی که 
وی در ماه های اخیر س��رمایه گذاری آن را برعهده 
گرفته ب��ه وجود آورد. حض��ور او در کن��ار داماد 
محمد شریعتمداری، معاون اجرایی رئیس جمهور 
نیز فضایی مناس��ب ب��رای فعالیت ه��ای او ایجاد 
کرد. امامی در ماه های اخیر به عنوان سرمایه گذار 
پروژه های مختلفی چون »تابو« )خسرو معصومی(، 
»ابد و یک روز« )س��عید روس��تایی(، »خوب، بد، 

جلف« )پیمان قاس��م خانی( و »کاناپه« )کیانوش 
عی��اری( حضور یافت��ه بود که براس��اس آنچه در 
رس��انه ها مطرح ش��ده به خاطر دخالت در فساد 
 مالی صن��دوق ذخی��ره فرهنگیان در بازداش��ت
به سر می برد. »پیش از این آدم های زیادی داشتیم 
ک��ه برای اینکه از معافیت مالیاتی فرار کنند یا به 
دلایل کار اقتصادی، از ابزار فرهنگ استفاده کردند 
که از بخش های اقتصادی بهره مند شوند«. »اینگونه 
افراد ناش��ناخته که ناگهان وارد عرصه فرهنگ و 
هنر می ش��وند و پول های فاس��د را وارد می کنند 
می خواهند از این حوزه به نفع منافع شخصی خود 
استفاده کنند و آثاری که سرمایه گذاری می کنند 
هم هی��چ کمکی به هنر نمی کن��د و تنها فضا را 
نامناسب و وضعیت دفاتر معتبر سینمایی را مختل 
می کنند«. این جم��لات را ۲تن از تهیه کنندگان 
سینمای ایران درباره ورود سرمایه های غیرشفاف 
توس��ط افراد ناش��ناس به »وطن امروز« گفته اند.  
شاهد این ادعا شاید شرکتی باشد که بابک زنجانی 
برای تهیه فیلم های سینمایی به راه انداخت و اتفاقا 
چند فیلم را نیز به تولید رس��اند. وی با راه اندازی 
شرکتی به نام »سورینت فیلم« به سرمایه گذاری 
 در فیلم های��ی مانن��د »نقش نگار«، »س��یزده« و

»هیچ کجا هیچ کس« دست زد. نکته قابل تامل 
آنکه پس از بازداش��ت باب��ک زنجانی هیچ کدام از 
عواملی که از این سرمایه ها استفاده کرده بودند، هم 
موضعی در این باره اتخاذ نکردند. حتی برخی وارد 
گود بازی های سیاسی شدند و فعالیت جدی تری 
ص��ورت دادن��د. در این میان حض��ور آقازاده های 
سیاس��ی در عرصه سینما، اتفاق دیگری است که 
به جهت تسهیل رانت و ورود سرمایه های نامعلوم 

و غیرش��فاف باید نسبت به عاقبت آن هشدار داد. 
احتم��الا در م��وارد اخی��ر نی��ز تهیه کنندگی یا 
اس��تفاده از عنوان سرمایه گذار تلاش تازه ای برای 
فعالیت های دیگر است. این روزها فرزند سرلیست 
اصلاح طلب��ان تهران مجوز نمایش گرفته اس��ت. 
فرزند مدیر مس��ؤول یکی از نش��ریات این جریان 
نیز پیش تر وارد حیطه تهیه کنندگی شده است. به 
نظر می رسد جذابیت های اقتصادی پیرامون سینما، 
انگیزه جدی افرادی اس��ت که بدون سابقه در این 
حوزه، به فعالیت های گسترده در آن می پردازند و 
یک شبه تهیه کننده ده ها مجموعه و فیلم سینمایی 
می شوند. انگار قرار اس��ت آقازاده های سیاسی در 
سینما هم اجازه نفس کش��یدن به فعالان اصیل 
سینمایی را ندهند یا با پول های کلانی که از همان 
س��یکل غیرشفاف به دست می آیند، آنها را نیز در 

ساختاری که خود تعریف می کنند، هضم کنند. 
با هم��ه اینها اظهارنظر اخیر یک��ی از بازیگران 
بازداش��ت در  تهیه کنن��ده اش  ک��ه   »ش��هرزاد« 

به سر می برد، به مثابه طنز تلخی آزاردهنده است. 
بازیگر نقش شهرزاد گفته است: »فصل دوم شهرزاد 
یک ماه اس��ت در حال فیلمبرداری است، اسمش 
هم ش��هرزاد۲ است. به ش��ایعات توجه نکنید«. او 
گفته اس��ت: »هر خبری ش��د، خودمان در اختیار 
می گذاری��م«. با این همه خبر درباره سوءاس��تفاده 
تهیه کننده »شهرزاد« از »صندوق ذخیره فرهنگیان« 
و بازداش��ت وی، قرار است خانم بازیگر »خودشان 
خبرها را در اختیار بگذارند!« البته خبرهای دیگری 
هم هس��ت که دیگران درباره شهرزاد به آنها اشاره 
کرده اند. اینکه »شهرزاد۲« قرار است با دستمزدهای 

چند برابر سری اول ساخته شود!

اخبار
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رونمایی مس��تند »ش��ب نامه« به 
کرباسی  س��یدمهدی  کارگردانی 
عصر سه شنبه در سالن سوره حوزه هنری با حضور 
محسن مؤمنی ش��ریف، رئیس حوزه هنری و تعداد 
قابل توجهی از حاضران و همچنین اصحاب رسانه 
برگزار ش��د. به گزارش فارس، پیش از این قرار بود 
مستند »شب نامه« در دانشگاه تهران رونمایی شود 
که به دلیل فشارهای خارج از دانشگاه، برنامه اکران 
این مس��تند در آنجا لغو ش��د و عوامل س��ازنده به 
سرعت با همکاری حوزه هنری توانستند سالن سوره 
این نهاد را برای رونمایی این مستند هماهنگ کنند.  
با توجه ب��ه جابه جایی مکان��ی و زمانی، مخاطبان 
گس��ترده ای در رونمایی این مس��تند حضور پیدا 
کردند، تا جایی که بسیاری از علاقه مندان برای دیدن 
مستند »شب نامه« روی زمین نشستند. همچنین ۲ 
هفته پیش قرار بود رونمایی این مستند که مربوط 
به جاسوس��ی های نوین اس��ت در دانشگاه صنعتی 
شریف برگزار شود که مسؤولان این دانشگاه نیز به 
بهانه های مختلف اکران آن را به تعویق انداختند. بعد 
از اتمام نمایش فیلم مستند شب نامه که با تحسین 
مخاطبان همراه ش��ده بود، سیدمهدی کرباسی به 
عن��وان کارگردان و محمدس��عید جباری به عنوان 
راوی این فیلم مستند روی صحنه حاضر شدند و در 

صحبت های ابتدایی، کرباسی کارگردان این اثر گفت: 
طی مدتی که این مستند در حال ساخته شدن بود، 
بس��یاری از دوس��تانم که یک تیم ۱۰ الی ۱۲ نفره 
می شدیم، بی خوابی های زیادی کشیدند. ما به واسطه 
شرایطی که برای تولید این اثر در آن قرار داشتیم، 
باید به نوعی کار می کردیم که نتیجه تلاش هایمان 
را به یک نقطه می رساندیم. ان شاءالله گام های بعدی 
این کانال که با عنوان »ش��ب نامه« مطرح است، با 
مشارکت مردم اتفاق های خوبی رقم بزند و اعضای 

این کان��ال ایده های خود را برای ما ارس��ال کنند. 
در ادامه این نشس��ت محمدسعید جباری که راوی 
»شب نامه« بود، گفت: من هم از جلوگیری نمایش 
مستند شب نامه توسط دانشگاه تهران اطلاعی ندارم 
و درک نمی کن��م چرا باید عده ای از نمایش این اثر 
ناراحت باشند، اگر مطالب این فیلم خلاف است، آنها 
 می توانند صحبت کنن��د یا افرادی که از موضوعات 
»ش��ب  نامه« انتقاد دارن��د، تکذیبیه نیز بدهند، در 
غی��ر این صورت فکر نمی کنم ج��ای نگرانی وجود 

داشته باشد. آنها هم می توانند حرف خود را بزنند، 
کسی جلوی شان را نگرفته است. کرباسی در ادامه 
صحبت هایش درباره کانال » شب نامه« عنوان کرد: 
در ابتدای کارمان درگیر فضای کاری اس��تارت آپی 
بودیم و زمانی که وارد فضاهای اینچنینی ش��دیم و 
در آنها شرکت کردیم، متوجه مطالب بوداری شدیم 
ک��ه آنها را پیگیری کردیم و از همان موقع ش��روع 
کردیم به کار کردن و نوشتن فیلمنامه برای مستند 
ش��ب نامه، این کانال هم از همانجا تأس��یس ش��د. 
در پایان ای��ن برنامه جباری گفت: به دلیل ماهیت 
و ساختار و فرم مس��تندی که درنظر داشتیم، این 
کنشگری را از سوی کارگردان برای این فیلم در نظر 
گرفتیم، چرا که در آن فضای جس��ت وجوگری نیز 
دیده می شد، به همین منظور ما مجبور بودیم برای 
کش��ف موضوعات مهم و کاری خ��ود در دل ماجرا 
حضور پیدا کنیم، به همین دلیل از دوربین مخفی 
در جلس��اتی که با افراد خاص داشتیم نیز استفاده 
شده است. شب گذشته نیز به دلیل ساخت چنین 
مستندی و پیگیری جاسوسی هایی که توسط برخی 
شرکت ها صورت گرفته است که در شب نامه به آن 
اش��اره کردیم، آخرین تهدید نیز برای ما ارسال شد 
که آن را در کانال »شب نامه« نیز قرار دادیم و ما تنها 

توکل مان به خداست.

رونمایی از مستند جسورانه »شب نامه« در حوزه هنری

تهدید شدیم!

محس�ن یزدی: برنامه سینمایی 
»هف��ت« حالا دیگ��ر تبدیل به 
مهم ترین برنامه فرهنگی تلویزیون 
شده و توانسته مخاطب خوبی را 
برای ی��ک برنامه تخصصی گرد 
آورد. بازتاب این برنامه هم البته 
به گستردگی مخاطبانش شده و هفته ای نیست 
که اخبار مختلفی از محتوای ارائه شده توسط این 
برنامه روی صفحات مجازی و حقیقی رسانه ها قرار 
نگی��رد. جالب اینکه گاهی صحب��ت درباره هفت 
وس��یله ای برای دیده شدن اش��خاص یا رسانه ها 
نیز شده اس��ت. طبعا برنامه هفت نیز مانند همه 
برنامه های دیگر دارای اش��کالاتی است که برخی 
از آنها شاید به پاشنه آشیل برنامه هم تبدیل شود 
که در نوشتاری می توان با جزئیات به آن پرداخت 
اما اتفاقی که با تیم فعلی برنامه هفت رقم خورده 
چیزی نیست که بتوان بسادگی از کنار آن گذشت. 
به نظر نگارن��ده، هفت امروز از منظر جهت گیری 
کلی، نزدیک ترین برنامه س��ینمایی به آن چیزی 
است که سال ها دلسوزان کشور برای سینما متصور 
بوده اند. س��ال های سال اس��ت برنامه ها و مباحث 
س��ینمایی )غیر از برنامه ققنوس که آن هم یک 
برنامه سینمایی صرف نبود( به چیزی شبیه یک 

دورهمی تبدیل ش��ده و بحث ها در شکل محفلی 
آن باقی مانده اس��ت. در سینما شاهد تک صدایی 
جریانی بوده ایم که سینما را میدان بی رقیب خود 
دانسته و از بیان صدایی غیر از صدای خود نه تنها 
استقبال نکرده، بلکه با تمام قوا سعی در خاموش 
کردن آن داش��ته اس��ت. سینمای جش��نواره زده 
بی مخاطب با ژست اپوزیسیون محصول استیلای 
این نگاه به سینما بوده است اما حالا اتفاق دیگری 
افتاده است؛ چند سالی است رسانه های منتقد این 
جریان جانی گرفته  و توانسته اند با طرح موضوعات 

اساس��ی غیر از فلان جایزه جهانی و فلان محفل 
روش��نفکری موج جدیدی را ایجاد کنند. ش��اید 
نتیجه ای��ن تلاش ها ب��ود که امروز کس��انی که 
جشنواره ها را مقدس می دانستند به سیاسی بودن 
طیف گسترده ای از آنها اعتراف می کنند. مباحثی 
از قبیل سینمای افسرده، مخاطب، اکران جهانی، 
بررس��ی دوباره جش��نواره های خارجی، سینمای 
س��فارتی و... از جمل��ه مباحثی اس��ت که اگرچه 
جدید نبوده اما بعد از س��ال ها دوباره به آن توجه 
شده اس��ت. بدون تعارف باید گفت این موارد در 

تلویزیون هم کمتر مجال طرح در یک برنامه جدی 
را یافته اس��ت و جز موارد اندک هرچه روی آنتن 
رفته باز توسط ارادتمندان به جریان غالب سینما 
و پدرخواندگان آنان بوده اس��ت. حالا البته هفت 
چیزی دیگری است؛ جسور است، از مخالف خود 
نمی ترسد و حرف های اساسی می زند که به مزاق 
جریان همیشه حاضر خوش نمی آید.  بعید می دانم 
دعوا بر س��ر لحن فراستی یا افخمی یا چیزهایی 
شبیه این باشد، اگرچه نگارنده خود منتقد برخی از 
این لحن هاست. ماجرا بزرگ تر از این حرف هاست. 
ماجرا این است که استیلای چند دهه ای آنها رو به 
افول نهاده اگرنه چطور می شود هنرمندان مدرن 
معتقد به آزادی بیان به جای اینکه درخواست شان 
حضور در برنامه و ارائه نظرات ش��ان باش��د مرتب 
به تلویزیون برای تعطیلی برنامه فشار آورند؟ این 
یعنی اتفاقی جدی در حال رخ دادن است و زمین 
بازی در حال چرخش است. با این حساب نه تنها 
بای��د از هفت حمایت کرد، بلک��ه باید به این فکر 
کرد که چطور می توان این برنامه را تکثیر کرد تا 
صداهای دیگری که مرتبط با منافع مردم اس��ت 
در سینما ش��نیده شود؛ چه اینکه ارائه بحث های 
اساس��ی و تکرار منطقی آن در یک روند درس��ت 

تاثیر مستقیمی بر فیلم ها خواهد داشت.

»هفت« حرف های اساسی می زند تلویزیون

گزارش

سلام آقازاده ها به سینما با »پول های بادآورده«

چرا به سینما 
می آیند؟


